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وزير اشتباه كرد!
سخنگوی جشنواره فجر: اينکه وزير ارشاد در جمع مراجع گفت که 10 فيلم به خاطر مميزی حذف شده، اشتباه است

به رغم تکذيب خبر فيلمبرداري مجدد فيلم »کاناپه« 

عياري سکانس هاي جنجالي فيلمش را دوباره مي گيرد

مجوز چاپ رمان »تراژدی اسبی که ايستاد« صادر شد 
کتاب کارگردان سريال »آرام مي گيريم« 

مجوز نشر گرفت

    خبر

روابط عمومي نشر داستان از انتش�ار رمان »تراژدی اسبی که ايستاد« به قلم روح الله 
سهرابی خبر داد. 

بر اساس اين گزارش، رمان »تراژدي اسبي كه ايستاد« يكي از متفاوت ترين و عجیب ترين 
رمان هاى چند سال اخیر است كه مجوز چاپ آن صادر شده و به زودي منتشر خواهد شد. 
با توجه به رويكرد نشر داس��تان در انتش��ار آثار متفاوت، پس از مطالعه و ارزيابى اين رمان 
تصمیم بر اين شد تا نظر مساعد آقاى سهرابى جهت چاپ اين اثر در اسرع وقت و در مركز نشر 
داستان جلب شود.  فضاي حاكم بر رمان »تراژدي اسبى كه ايستاد« فضايى كاملًا بكر، عمیق 
و تكان دهنده است كه پیش��تر مخاطبین كمتر چنین رمانى را مطالعه كرده اند و بى ترديد 
خوانندگان اين رمان با يك غافلگیري محض مواجه خواهند شد. نسخه اولیه اين رمان سال ها 
پیش آماده بوده، اما با توجه به حساسیت نويسنده در ارائه كامل و با كیفیت اثر به مخاطبین، 
انتشار آن تاكنون به تأخیر افتاده كه مؤسسه انتشاراتي نشر داستان ضمن متقاعد ساختن 
آقاى سهرابى، جهت دريافت مجوز و انتشار كتاب در اين مقطع مقدمات چاپ آن را فراهم 
كرده است. مجوز نشر رمان »تراژدى اسبى كه ايستاد« در حالي صادر شد كه همزمان سريال 
تلويزيونى »آرام مي گیريم« نیز به كارگرداني روح الله سهرابي كه اين روزها از شبكه2 سیما 
پخش مي شود، بینندگان بسیاري را جذب كرده است.  روح الله سهرابى، نويسنده و كارگردان 
سینما پیش از اين كتاب هايى با عنوان »وجدان روشنفكر«، »تعصب وجدان«، »تگرگ در 
كوير«، »سوگند سكوت«، »خاك خورشید خدا« و... همچنین كارگردانى فیلم هاي سینمايى 
»خاكستر و برف«، »محدوده ابرى« و نیز كارگرداني سريال 50 قسمتى »آرام مى گیريم« 
را در كارنامه هنرى خود دارد. وى ضمن فعالی��ت در عرصه هاى مختلف فرهنگى هنرى به 

تدريس در زمینه كارگردانى و فیلمنامه نويسى نیز مشغول است. 

برگزاري جشنواره اي از عکس هاي ديده نشده شهدا و ايثارگران

آلبوم هاي خانوادگي در قاب هاي ماندگار ديده مي شوند
    محمدصادق عابديني

جشنواره مردمي قاب هاي ماندگار با هدف نمايش عکس هاي 
ديده نشده از روزهاي انقلاب اسلامي و دفاع مقدس که در 
آلبوم هاي خانوادگي نگهداري مي ش�وند، برگزار مي شود. 
محمود براتي، دبیر جشنواره قاب هاي ماندگار در نشست خبري 
اين جشنواره كه روز گذشته برگزار شد، گفت: در اين جشنواره 
قرار اس��ت تصاوير ديده نش��ده از مبارزات انقلاب اسلامي در 
دهه هاي 40 و 50 و دوران دفاع مقدس كه در آلبوم هاي خانگي 

نگهداري مي شوند را به نمايش بگذاريم. 
وي با هشدار درباره خطر از بین رفتن اين آلبوم ها بعد از فوت 
پدران و مادران شهدا، جشنواره قاب هاي ماندگار را راهي براي 
حفظ عكس هاي شهدا كه تا به حال ديده نشده اند، عنوان كرد. 
دبیر جشنواره قاب هاي ماندگار از حضور هشت نهاد و سازمان 
در شوراي سیاستگذاري اين جشنواره خبر داد و افزود: جلسات 
ش��وراي سیاس��تگذاري پنج ماه به طول انجامید و در نهايت 
تصمیم بر اين ش��د كه آغ��از فراخوان جش��نواره 12 بهمن و 
همزمان با دهه فجر انقلاب اسلامي باشد و تا روز سوم خردادماه 

سال 96 پايان مهلت ارسال آثار خواهد بود. 
وي با تأكید بر اينكه حضور در جشنواره قاب هاي ماندگار براي 
عموم آزاد است، گفت: مراسم اختتامیه جشنواره هفتم تیرماه 

و در جوار شهدا برگزار خواهدشد. 
براتي با بیان اينكه جش��نواره در پنج بخش انقلاب اس��لامي، 
رزمندگان دفاع مقدس، جانبازان و آزادگان، خانواده ش��هدا و 
ايثارگران و بخش ويژه ش��هداي مدافع حرم برگزار مي ش��ود، 

گفت: آثار ارسالي از سوي سازمان ها و نهاد ها يا آثاري كه قبلًا 
منتشر شده باشند در اين جشنواره حضور نخواهند داشت. 

در ادامه اين نشس��ت، محمدحسین كفراش��ي، مديركل امور 
ش��اهد و ايثارگران وزارت آموزش و پرورش، با اشاره به وجود 
36 هزار شهید دانش آموز و 5 هزار شهید معلم در دوران دفاع 
مقدس تأكید كرد: ما وظیفه داريم فرهنگ و آثار اين شهدا را 
به نس��ل هاي بعدي انتقال دهیم و چه كاري بهتر از حفظ آثار 
شهدا كه بسیاري از آنها در دست خانواده هاي شهدا و ايثارگران 
نگهداري مي شود.  كفراشي با اعلام آمادگي هزار و 347 مدرسه 
شاهد در سراس��ر كش��ور براي دريافت عكس هاي آلبوم هاي 
خانوادگي، ديگر راه هاي ارس��ال آثار براي جشنواره قاب هاي 
ماندگار را ارسال از طريق سايت شهداي ايران، ارسال از طريق 
تلگرام جشنواره يا دبیرخانه جشنواره قاب هاي ماندگار عنوان 
كرد و افزود: امیدواريم با آثار و دست نوش��ته هاي شهدا امكان 

تغییر در كتب درسي را به وجود آوريم. 

    محمد صادقي 
به رغم تکذيب خب�ر فيلمبرداري مج�دد فيلم »کاناپه« 
از فيلمب�رداري دوب�اره س�کانس هاي  ش�نيده ها 
جنجالي اي�ن  فيلم ب�راي رفع ممي�زي و ايج�اد امکان 
اک�ران آن خبر مي ده�د. در روز ه�اي گذش�ته يکي از 
بازيگ�ران »کاناپه« ب�ه خبرنگاران درباره آفيش ش�دن 
ب�راي فيلمب�رداري مج�دد برخ�ي س�کانس ها گفت. 
در روزهاي اخیر خب��ر فیلمبرداري مجدد فیل��م »كاناپه« 
ساخته كیانوش عیاري منتشر شده اس��ت. فیلمبرداري در 
لوكیش��ني واقع در منطقه عباس آباد ته��ران در حال انجام 
است تا با حذف سكانس هاي قبلي و اضافه شدن سكانس هاي 
جديد، مشكل اساسي »كاناپه« كه حجاب بازيگران زن بود، 

رفع شود. 
با وجود اينكه عیاري ش��انس حضور در جشنواره را از دست 
داده و خبر اكران ويژه فیلمش در س��ي و پنجمین جشنواره 
فیلم فجر در حد حرف باقي مانده است، شنیده شده كه فشار 
سرمايه گذاران فیلم براي اينكه حتماً زمینه اكران »كاناپه« 
فراهم شود، عیاري را وادار كرده سكانس هاي ممیزي خورده 
را دوباره فیلمبرداري كند. به گزارش يك س��ايت سینمايي 
سرمايه گذاران فیلم كاناپه شامل سرمايه گذار جنجالي سريال 
»شهرزاد«، بانك، يك شركت بیمه و يك شركت  لوازم خانگي 
بوده اند و مبلغ قابل توجهي براي اي��ن پروژه هزينه كرده اند. 
قطعاً اين س��رمايه گذاران نخواهند گذاش��ت كه سرنوشت 
»خانه پدري« براي »كاناپه« تكرار ش��ود و حداقل با دست 
دادن فرصت حضور در جشنواره فجر، امكان اكران عمومي 
فیلم را براي بازگشت س��رمايه از دس��ت ندهند. اما عیاري 
مي گويد از همان ابتدا سرمايه گذار هاي بخش خصوصي را رد 
كرده است و سرمايه گذاري 4 میلیاردي آنها را قبول نكرده 
و در عوض 60 درصد هزينه فیلم را خودش تقبل كرده است 
و مابقي را دو سرمايه گذار كه شهاب حسیني به وي معرفي 

كرده، پرداخته اند.
    عياري پنهانکاري مي کند!

كیانوش عیاري همانطور كه در ساخت فیلم »خانه پدري« 
نیز به ش��دت پنهانكاري ك��رده بود و تا پايان س��اخت فیلم 
مشخص نشد كه سكانس دردناك كشتن دختر توسط پدر 
در اين فیلم گنجانده شده است، در ساخت كاناپه نیز سكوت 
كامل خبري را در پیش گرفت و تازه بعد از پايان كار بود كه 
مشخص شد وي براي طبیعي نمايي صحنه ها در داخل منزل 
براي هنرپیش��ه هاي زن كلاه گیس گذاشته است. كیانوش 
عیاري كه در فیلم »خانه پدري« نیز با صحنه قتل دختر به 

تماشاگر فیلم شوك وارد مي كند، درباره مسئله حجاب هم 
مي گويد مي خواسته است به تماشاگران فیلم شوك بدهد. 
اين كارگ��ردان در گفت و گوي اخیرش اذعان كرده اس��ت: 
در روزهاي گذش��ته همه   بحث ها درباره »كاناپه« به حجاب 
و كلاه گیس برمي گردد، در حالي ك��ه وقتي فیلمي بتواند با 
جادوي سینما تماشاگر را با داستان همراه كند، طبیعي است 
كه مسئله  اي مثل مو و حجاب بعد از مدتي اصلًا ديگر ديده 
نمي شود و فقط همان دقايق اولیه اس��ت كه براي مخاطب 

شوك و هیجان به همراه دارد، بعد ديگر عادي مي شود. 
اين كارگردان با اينكه در صحبت هاي اخیرش بارها از اينكه 
براي هنرپیش��ه هاي زن از كلاه گیس اس��تفاده كرده، دفاع 
كرده اس��ت، اما اكنون بدون اينكه دلیل فیلمبرداري مجدد 
سكانس هايي از فیلمش را اعلام كند، باز هم در سكوت خبري 
در حال فیلمبرداري همان سكانس ها و البته اين بار با حجاب 
است. گفته شده اين كار از سه، چهار روز پیش مجدداً كلید 

خورده است.  
عیاري با اينكه نمي خواهد درباره فیلمبرداري مجدد حرفي 
بزن��د، در گفت و گويش با ايس��نا درباره اينك��ه تلاش كرده 
فیلم هاي رئالیستي بس��ازد مي گويد و از تلاش هايش براي 
اينكه يك زن در خانه با حجاب باشد دلايل مختلفي از جمله 
حضور يك نامحرم در خانه يا چیدمان خاص صحنه را مدنظر 
قرار داده، سخن گفته اس��ت. اين كارگردان مي گويد وقتي 
فرح و شمس يا طرفداران آنها را در س��ريال روزگار قريب با 
حجاب به تصوير كشیده است، احساس كرده كار شرم آوري 
كرده است.  جالب اينجاس��ت كه عیاري نیز قرار است مانند 
برخي از كارگردان هاي حاش��یه دار س��ال هاي اخیر سینما، 
پروژه اي تلويزيوني را در دست بگیرد و بعد از مدت ها دوري 
از تلويزيون سريالي را كارگرداني كند! آيا اين بار هم عیاري از 
اينكه مجبور مي شود زني را جلوي دوربین با حجاب به تصوير 

بكشد، احساس شرم خواهد كرد؟!

   ايزد مهرآفرين 
محمد حيدري، دبير سي و پنجمين جشنواره 
فيل�م فجر در نشس�ت خب�ري روز گذش�ته 
آنچه را وزير ارش�اد درباره ح�ذف 10 فيلم از 
جشنواره به دليل مميزي در ديدار با مراجع قم 
گفته بود، رد کرد. حجت الله ايوبي نيز چندي 
پيش سخنان وزير را در اين باره رد کرده بود. 
به گزارش »جوان«، دبیر سي و پنجمین جشنواره 
فیلم فجر روز گذشته در نشست خبري درباره ارائه 
گزارش مالي دوره قبل جشنواره كه به دبیري وي 
برگزار شد و همچنین شفافیت مالي دوره اخیر و 
تأكید حجت الله ايوبي، رئیس سازمان سینمايي 
براي ش��فافیت مالي همه امور گفت: اگر رئیس 
سازمان س��ینمايي چنین دستوري را اعلام كند 
اين گزارش قابل انتشار است و ما نیز از اين مسئله 
اس��تقبال و گزارش ها را در جهت شفاف س��ازي 
منتشر مي كنیم زيرا وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي 

نیز بر شفاف سازي گزارش مالي تأكید دارد. 
حیدري كه خیلي به س��رعت صحبت هاي خود 
را تمام كرد باقي زمان نشس��ت را به پاسخگويي 
س��ؤالات خبرن��گاران اختص��اص داد. او درباره 
بحث خسارت گرفتن از سامانه »سینوگرام« به 
دلیل مش��كلات پیش آمده براي بلیت فروش��ي 
جشنواره گفت: »سايت سینوگرام تفاهمنامه اي با 
جشنواره فیلم فجر دارد كه طي آن هیچ پولي براي 
بلیت فروشي جش��نواره از ما دريافت نكرده، ولي 
بايد بابت ناتواني هاي اين سايت به جشنواره فیلم 
فجر خس��ارت بپردازد. با اين حال بخش فروش 
بلیت هاي شهرس��تان ها همچنان توسط همین 
س��ايت ادامه خواهد يافت.« به گفته او مش��كل 
اصلي اين س��امانه در بخش انتخاب صندلي بود 
و با توجه به زمان اندكي كه تا برگزاري جشنواره 
وجود دارد، بخش انتخاب صندلي حذف شده و 
از پنج شنبه، پیش فروش از طريق همین سامانه 

براي شهرستان ها انجام خواهد شد. 
   امپراطور جهنم بهتر است از سوي مردم 

قضاوت شود
طبق انتظار س��ؤالاتي درباره فیل��م »امپراطور 
جهنم« س��اخته پرويز ش��یخ طادي كه به علت 
حضور نداشتن در بخش مسابقه از جشنواره كنار 

كشید، مطرح شد.  
 دبیر جشنواره فیلم فجر درباره كنارگذاشتن فیلم 
»امپراطور جهنم « از جش��نواره توپ را به زمین 
تهیه كننده اين اثر انداخته و گفت��ه: »اين فیلم 

براي بخش چشم انداز سینماي ايران انتخاب شد، 
اما تهیه كننده فیلم حضور در چشم انداز)خارج از 
مس��ابقه( را نپذيرفت. هیئت انتخاب اين فیلم را 
براي بخش سوداي س��یمرغ انتخاب نكرد و من 
به عنوان دبیر جشنواره به دلیل اهمیت موضوع 
فیلم خواستم در بخش چشم انداز ديده شود تا از 
سوي مردم و رسانه ها داوري شود، اما تهیه كننده 
قبول نكرد. در حالي كه اگ��ر من جاي صاحبان 
فیلم بودم، اجازه مي دادم اين فیلم در جشنواره 

ديده شود.« 
   چرا فيلم آقازاده شامل اين امتياز نشد؟

س��خنان حیدري در حالي اس��ت كه اين امتیاز 
حض��ور در بخ��ش غیررقابتي)خ��ارج از بخش 
مسابقه( را مي تواند براي همه فیلم ها لحاظ كند. 
حتي همه آثاري كه الان در بخش مسابقه هستند 
هم مي توانند شامل اين امتیاز و دست و دلبازي 
دبیر شوند. سؤالي كه اينجا پیش مي آيد اين است 
كه چرا فیلم آقازاده ع��ارف مي تواند وارد بخش 
مس��ابقه  ش��ود، ولي فیلمي كه به گفته خیلي از 
كارشناسان سینمايي جزو بهترين آثار سینمايي 
شیخ طادي اس��ت بايد به لطف ش��ما در بخش 

بي اهمیت خارج از مسابقه قرار بگیرد؟
حیدري در حالي توپ را به زمین عوامل »امپراطور 
جهنم« مي اندازد كه طبق گفت��ه عماد افروغ از 
اعضاي هیئت انتخاب جشنواره فجر دو فیلم خارج 
از انتخاب اين هیئت وارد جش��نواره شده است، 
ضمن اينكه ش��نیده ها حاكي اس��ت محمدرضا 
عارف ش��خصاً براي حض��ور فیلم آق��ازاده اش با 

مسئولان جشنواره مذاكره كرده است. 
   ليس�ت 10 فيلم حذف شده از جشنواره 

را رد مي کنم
اما دبیر سي و پنجمین جشنواره فیلم فجر درباره 
تناقض ها بین صحبت ه��اي او و آق��اي ايوبي با 

حرف هاي وزير ارش��اد درباره حذف 10 فیلم از 
جش��نواره به دلیل ممیزي و عماد افروغ يكي از 
اعضاي هیئت انتخاب كه گفت��ه بود اين هیئت 
دو فیلم را به در بخش چشم انداز قرار دادند و آن 
فیلم ها در نهايت حذف شده اند، گفت: »من هم 
رد مي كنم. هیئت انتخاب جشنواره و دبیر به طور 
مستقل و در چارچوب مقررات سازمان سینمايي 
فیلم ها را انتخاب كرده اند. در صحبت هاي آقاي 
افروغ، اش��اره اي به پذيرفته شدن آن دو فیلم در 
بخش مسابقه و چشم انداز نش��ده است. فیلم ها 
براساس آراي هیئت انتخاب به بخش مسابقه راه 
يافتند و دو فیل��م »كارت پرواز« مهدي رحماني 
و »يه وا« آناهید آباد در بخش چش��م انداز بودند، 
اما خودش��ان نپذيرفتند در اين بخش باش��ند. 
من مطمئن هستم براساس آن چیزي كه اعلام 
كرديم، هیچ دخالتي در انتخاب آثار وجود نداشته 

است.«
مطابق آنچه رئیس س��ازمان س��ینمايي و دبیر 
جشنواره فجر گفته اند و س��خنان وزير ارشاد را 
تكذيب كرده اند، اين برداشت صورت مي گیرد كه 
صالحي امیري گزارش دروغ به مراجع داده است. 
بايد منتظر ماند و ديد كه چه زماني وزير ارش��اد 

سكوت خود را مي شكند. 
   محافظه کار نيستيم 

دبیر جشنواره فیلم فجر در مواجهه با اين پرسش 
كه آيا جشنواره امسال با توجه به انتخابات پیش رو 
و اينكه سال آخر دولت است محافظه كارانه تر شده 
هم گفت: »براي من فرقي نمي كند امسال سال 
اول يا آخر دولت باشد. قرار نبود با توجه به شرايط 
سیاسي كشور فیلم ها انتخاب شوند، اما يادمان 
باشد كه امسال سال حساسي است؛ دو انتخابات 
در پیش داريم. بايد مراقب باش��م از اين هنر در 

فضاي سیاسي سوءاستفاده نشود.«
   فرش قرمز در پرديس ملت و حذف فرش 

قرمز در برج ميلاد
حیدري درباره برگزاري مراسم فرش قرمز توضیح 
داد: برج میلاد مكان تخصصي براي ديدن فیلم 
ب��راي اهالي رس��انه، منتق��دان و صاحبان فیلم 
اس��ت. دوره هاي گذش��ته نقد مطرح مي شد كه 
حضور آدم ها زياد اس��ت به همین دلیل تصمیم 
گرفته ش��ده اس��ت كه فرش قرمز در برج میلاد 
برگزار نش��ود و معرفي فیلم ه��ا در پرديس ملت 
انجام مي شود و عكاسان در هر دو كاخ مي توانند 
عكاسي كنند. امس��ال بخش��ي از ظرفیت ها به 
پرديس ملت منتقل شد تا بار برج میلاد در طول 

جشنواره كم شود. 
   اگر کس�ي مي خواهد بيايد مس�ئوليت 

دبيري را از من تحويل بگيرد
حیدري در بخش ديگري از صحبت هايش با اشاره 
به اينكه تمام تلاش��ش را كرده تا عملكرد خوبي 
داشته باش��د، بیان كرد: من تمام تلاش و توانم 
را به كار بردم ت��ا بتوانم موفق عمل كنم، هرچند 
كار بسیار سختي است، اما با تمام وجود اين كار 
را انجام دادم. هر كسي علاقه مند است بیايد اين 
مسئولیت را تقبل كند. ما تا الان اين بار سنگین 
را به دوش كش��یديم، اگ��ر نمي خواهند بگويند 

تحويل دهیم. 
سي و پنجمین جش��نواره فیلم فجر از 12 تا 22 
بهمن ماه در برج میلاد تهران و مراكز استان ها در 

سراسر كشور برگزار مي شود. 

وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي:

گفتمان رضوي   از مشهد به جهان اسلام صادر خواهد شد

گفتمان رضوي در سال ۲01۷ از مشهد به جهان اسلام صادر 
خواهد شد و دنيا و جهان اس�لام خواهد ديد امام رئوف ما 
مظهر صلح، آشتي و همنوايي همه مسلمانان خواهد بود. 
به گزارش »جوان« به نقل از مركز روابط عمومي و اطلاع رساني 
وزارت فرهنگ و ارشاد اس��لامي، سیدرضا صالحي امیري، وزير 
فرهنگ و ارشاد اسلامي شامگاه دوشنبه چهارم بهمن در نشست 
مش��ترك مديران مسئول رس��انه ها و خبرگزاري هاي كشور با 
موضوع مشهد پايتخت فرهنگ اسلامي، با اش��اره به تمايزات 
و برتري ديپلماس��ي فرهنگي نس��بت به ديپلماس��ي سیاسي 
گفت: ديپلماس��ي فرهنگي ناظر بر روابط میان ملت هاست در 
حالي كه ديپلماسي سیاس��ي ناظر بر روابط دولت هاست.  وي 
با اشاره به اينكه ديپلماسي فرهنگي ريش��ه عمیق تري دارد و 
ناظر بر اشتراكات میان ملت هاست، افزود: ديپلماسي سیاسي 
ناظر بر چانه زني و منافع میان كشورهاست. ديپلماسي فرهنگي 
پايدارترين شكل ديپلماسي است در حالي كه ديپلماسي سیاسي 

ناپايدار اس��ت و از اين منظر از فردا مش��هد آغازگر ديپلماسي 
فرهنگي در جهان اس��لام خواهد بود كه آغازي مبارك اس��ت.  
صالحي امیري با تأكید بر اينكه بايد از فجر 95 تا فجر 96 با معرفي 
مشهد به پايتختي فرهنگي جهان اسلام، نمايان شدن وحدت، 
همدلي و همنوايي را شاهد باشیم، اظهار كرد: انتخاب مشهد به 
اين عنوان يك مفهوم ثانوي هم دارد و آن اينكه مشهد علاوه بر 
پايتختي معنوي ايران، از فردا پايتخت فرهنگي جهان اسلام نیز 
خواهد بود كه اين پايتختي تلاش مضاعف همه را مي طلبد.  وزير 
فرهنگ و ارشاد اسلامي با تأكید بر اينكه مشهد حرم امني است 
كه همه عاش��قان اهل بیت)ع( به اين آستان چشم امید دارند، 
افزود: خراس��ان بزرگ چهارراه تبادل انديش��ه و تضارب آرا در 
قرن ها پیش بوده و 12 قرن پیش در خراسان بزرگ گفت وگوي 
فرهنگي میان اديان آغاز ش��د ك��ه امام رضا)ع( خ��ود آغازگر 
گفت وگوي فرهنگي میان اديان بودند و امروز بعد از 12قرن در 
تداوم گفتمان رضوي، گفت وگوي فرهنگي و گفت وگوي اديان را 
در مشهد آغاز كرده ايم.  وي با بیان اينكه امروز در مشهد 85 تن از 
مهمانان خارجي و چند صد تن از فرهیختگان ايراني گفت وگوي 
ايران و عرب را براي نخستین بار آغاز كرده اند، افزود: اين حركت 
نقطه آغازي براي وحدت میان جهان اسلام است.  صالحي امیري 
تأكید كرد: امروز مشهد میان دنیاي اسلام و فرهیختگان جهان 
اسلام، نداي وحدت را به جهان صادر كرده است و از اين منظر 
در س��ال 2017 و در طلیعه دهه فجر، مشهد پرچمدار وحدت، 
انسجام و همدلي در جهان اسلام شده و امیدواريم هر روز شاهد 

وضعیت بهتري در جهان باشیم.

گرايشات سياسي در انتخاب فيلم هاي فجر اجازه 
ژست بي طرفي را هم به مسئولان نمي دهد

آخرين مأموريت وزارت خارجه اي 
ايوبي در سينما!

آخرين مأموريت وزارت خارجه اي حجت الله ايوبي در سینماي 
اي��ران را ظاهراً باي��د حذف يك فیل��م انقلاب��ي و اتهام زني و 

حاشیه سازي بعدي علیه آن قلمداد كرد. 
مجموعه اظهارنظرهاي اين روزهاي حجت الله ايوبي و محمد 
حیدري درباره آث��ار راه يافته و جامانده جش��نواره فیلم فجر 
نش��ان مي دهد كه مناسبات مربوط به جش��نواره روال عادي 
را طي نكرده است. حذف يك فیلم ضداستكباري از جشنواره 
فیلم فجر احتمالاً آخرين مأموريت م��رد وزارت خارجه اي در 
سینماي كش��ور اس��ت. حجت الله ايوبي آخرين تلاش هايش 
براي به حاشیه راندن سینماي انقلاب را انجام داده است و روز 
گذشته با زيرآب زني فیلم امپراطور جهنم مأموريت خود را به 

سرانجام رسانده است. 
  ايوبي در قامت اپوزيسيون نظام

حجت الله ايوب��ي در روزهاي اخی��ر ط��ي دو اظهارنظر درباره 
ناديده گرفتن فیلمي درباره داعش از جش��نواره فجر به جاي 
رعايت ژس��ت بي طرفي در قامتي اپوزيسیون وار قد علم كرده 
و اظهارنظر كرده است. بار اول در كانال تلگرامي خود موضعي 
كاملًا جانبدارانه گرفت و دو روز پیش هم در اظهارنظري عجیب 
فیلم امپراطور جهنم را چند درجه مشكل دار تر از فیلم كاناپه 
دانس��ت. ادعايي كه تا به حال هیچ كس حت��ي اعضاي هیئت 
انتخاب هم مطرح نكرده بودند، ب��راي اولین بار از زبان رئیس 
سازمان سینمايي عنوان شد. كمترين انتظار از رئیس سازمان 
سینمايي اين است كه درباره س��ینما نگاه پدرانه و مسئولانه 
داشته باشد، اما متأس��فانه گرايشات سیاس��ي پررنگ اجازه 
اتخاذ ژس��ت بي طرفي را  به ايوبي نمي دهد. اتهام زني و اتخاذ 
نگاه غیرمنصفانه علیه يك اثر هنري كه در حوزه اس��تراتژيك 
و منطبق با حوادث روز منطقه جنوب غرب آس��یا تولید شده 
است از سوي مرد ديپلمات س��ازمان سینمايي زياد عجیب به 

نظر نمي رسد. 
  آخرين مأموريت وزارت خارجه اي ايوبي در سينما 

ردپاي اين ادعا كه امپراطور جهنم نه به دلیل ملاحظات هنري 

و سینمايي بلكه مبتني بر گرايشات سیاسي و مصلحت انديشانه 
از بخش مسابقه جشنواره حذف شده است، كار سختي نیست. 
باز ش��دن پاي ديپلمات ها به سینما توس��ط علي جنتي، وزير 
مستعفي دولت يازدهم رنگ واقعیت به خود گرفت. كیست كه 
نداند رويكرد سیاست خارجي دولت يازدهم كاملًا محافظه كارانه 
ترسیم شده و دوس��تي با عربستان س��عودي در آن جايگاهي 
محوري دارد؛ محبتي كه حتي فاجعه منا و كشتار چندصد نفر از 
هموطنان ايراني نیز نتوانست خللي در مواضع دوستانه دستگاه 
سیاس��ت خارجي ايجاد كند. جرم امپراط��ور جهنم هم همین 
اس��ت كه پا در حريم ممنوعه سیاس��ت خارجي دولت يازدهم 
يعني عربستان سعودي گذاشته است. گرچه برخلاف اظهارنظر 
عماد افروغ كه مدعي ش��ده بود در فیلم نق��ش امريكا در ايجاد 
داعش مغفول مانده است، اتفاقاً به نقش محوري امريكا، اسرائیل 

و نوكري وهابیت در فیلم كاملًا پرداخته شده است. 
  چرا فيلم توقيف نشده است؟

حذف يك فیلم ضداستكباري از جش��نواره فیلم فجر انقلاب 
اس��لامي احتمالاً آخرين مأموريت م��رد وزارت خارجه اي در 
سینماي كشور اس��ت. حجت الله ايوبي آخرين تلاش هايش را 
براي به حاشیه راندن سینماي انقلاب انجام داده و روز گذشته 
با زيرآب زني فیلم امپراطور جهنم مأموريت خود را به سرانجام 
رسانده است. ايوبي روز گذش��ته با بیان اظهارات نسنجیده اي 
درباره بی��رون ماندن فیلم امپراطور جهنم نتوانس��ت ژس��ت 
بي طرفانه خود را حفظ كند و در قالب مواضعي اپوزيسیون وار 
گفت: دو، س��ه درج��ه بالاتر از آنچ��ه در »كاناپه« هس��ت در 
»امپراطوري جهنم« اتفاق افتاده است. در واقع ايوبي به جاي 
گره گشايي از يك فیلم سینماي ايران با اين ادعا قصد دارد گره 
تازه اي بر فیلم امپراطور جهنم ايجاد كند، در حالي كه اساس��اً 
بحث كلاه گیس در فیلم ش��یخ طادي به عنوان يك ايراد براي 
اولین بار از سوي رئیس سازمان س��ینمايي مطرح شده است. 
حال اين س��ؤال پیش مي آيد كه به فرض صحت ادعاي ايوبي 
در اينكه امپراطور جهنم چند درجه بالاتر از فیلم كاناپه خلاف 
كرده پس چرا فیلم از س��وي سازمان س��ینمايي مانند كاناپه 

توقیف نشده است؟ 

جواد محرمي     دریچه

حکمت ۲1۲:
وَ قَالَ ]عليه السلام[ عُجْبُ المَْرْءِ 

ادِ عَقْلِهِ. بنَِفْسِهِ أحََدُ حُسَّ
و درود خدا بر او، فرمود: خودپسندى 

يكى از حسودان عقل است. 

مطاب��ق آنچ��ه رئي��س س��ازمان 
س��ينمايي و دبير جش��نواره فجر 
گفته ان��د و س��خنان وزي��ر ارش��اد 
را تکذي��ب کرده ان��د، اين برداش��ت 
صورت مي گي��رد که صالحي اميري 
گزارش دروغ به مراجع داده اس��ت. 
بايد منتظر ماند و ديد که چه زماني 
وزير ارشاد سکوت خود را مي شکند


